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Úvodní slovo prof. Ing. Ivana Wilhelma, CSc.
Vážení čtenáři,
většina z Vás si patrně vzpomene na časopis FORUM, který UK vydávala jako svoje periodikum v polistopadovém
období. Před několika lety však došlo k personálním změnám v redakci časopisu, značným komplikacím v zabezpečení
jeho periodicity a následnému pozastavení jeho vydávání. Po přijetí nezbytných opatření začíná nyní vycházet toto
univerzitní periodikum v elektronické formě, s tím, že se také počítá s vydáváním spíše monotématické tištěné verze s
čtvrtletní periodicitou a výhledově pravidelného anglicky psaného digestu.
Dovolím si využít nabídky redakce ke krátkému oslovení akademické obce a pokusím se stručně popsat důvody, proč
je podle mne vlastní sdělovací prostředek pro univerzitu důležitý. Takové médium obecně působí jak vně, tak i uvnitř
univerzity. Informovanost mimouniverzitní veřejnosti o dění v akademické obci, o našich starostech, problémech a
hledaných řešeních patří k samozřejmým výstupům mediálního působení. Chce-li Univerzita Karlova ovlivňovat veřejné
mínění a hrát roli jednoho z určujících subjektů na tomto poli, pak musí být s veřejností v intimním kontaktu. Dostupnost
media pak může velmi efektivně napomoci k otevřené komunikaci univerzity s širokou veřejností, reprezentovanou jak
politickou reprezentací na jakékoli úrovni, tak i s jednotlivci z čtenářské obce. Solidní informovanost veřejnosti je nejen
gestem signalizujícím naší otevřenost, ale znamená rovněž nabídku jak se zajímat o naše snažení - a v řadě případů
může dokonce napomoci k získání nečekaných spojenců.
Vnitrouniverzitní komunikace je však zřejmě ještě důležitější. Univerzita Karlova je relativně rozsáhlá instituce jak
kvantitativně co do počtu oborů a jejich zajištění, tak i co do spektra jejich odborného zaměření. Postupná vnitřní
integrace univerzity znamená nejen budování pocitu vnitřní sounáležitosti akademických občanů. Představuje rovněž
faktické propojení nejrůznějších oborů podle jejich vnitřní potřeby. Formální předpoklady k takové integraci jsou již
nyní na poměrně solidní úrovni připraveny a i-Fórum zde může sehrát důležitou roli. Zajisté by bylo účelné vytvářet i
nejrůznější neformální platformy a setkání k odborným diskusím specialistů a studentů bez ohledu na jejich oborové
zaměření.
Najít společnou řeč jsme se snažili i na konci října v Nymburce, kde proběhlo rozsáhlé jednání o strategické orientaci
Univerzity Karlovy v oblastech hlavních činností v podmínkách současné vnitrostátní a mezinárodní situace (     http://
iforum.cuni.cz/web.php?id=447 ). Závěry, na kterých se přítomní shodli, a které jsou zveřejněny v jiné části i-Fóra,
budou promítány nejen do základních dokumentů univerzity, ale především do její činnosti. Má-li se tedy Univerzita
Karlova prezentovat jako důležitá vzdělávací a vědecká, v zahraničí uznávaná instituce, pak musí splňovat náročná
mezinárodní kritéria na nejvyšší úrovni. O tom všem je nezbytné vést i nadále intenzivní rozhovory, hovořit o těchto
věcech, prezentovat své názory a k tomu by měl tento vznikající nový univerzitní časopis napomoci.
Dovolte mně ještě několik slov ke zmíněnému nymburskému jednání. Reprezentace univerzity, zastoupená jejím
Akademickým senátem, Vědeckou radou, děkany a předsedy akademických senátů fakult, řediteli součástí a
samozřejmě vedením univerzity, se zde shodla na ambiciózním, ale pro Univerzitu Karlovu jediném možném cíli –
stát se tzv. research university, plně konkurenceschopnou v rámci evropského, a nejen evropského, univerzitního
a vědeckého prostoru. Samozřejmě, že pro naplnění této ambice je nutné splnit celou řadu podmínek, které jsou
mnohdy dány vnějšími faktory (třeba to, aby se vysoké školy a věda staly skutečnou, nejen verbální prioritou politické
reprezentace), ale nejdůležitější je naše vlastní úsilí. Výrazem tohoto směřování by měl být nový Dlouhodobý záměr
UK, tedy základní strategický dokument univerzity. Návrh bude předložen, a předpokládám, že i zde zveřejněn, v lednu
2004 a vedení univerzity uvítá jakékoliv připomínky a názory členů akademické obce. Mohu-li takto požádat, věnujte
tomuto a samozřejmě i dalším dokumentům, pozornost.
Časopis i-Fórum se nemůže stát pouze prezentací jeho redakce. Ta se samozřejmě bude primárně starat o jeho
spravování, design, případně nabízet některá témata, ale základní vliv na jeho kvalitu, aktuálnost a zajímavost budeme
mít my všichni, kteří budeme jeho čtenáři a přispěvateli. Budou to příspěvky čtenářů, zejména akademických občanů
univerzity, které časopisu vtisknou základní podobu a budou významně ovlivňovat jeho směřování.
Mám-li tedy tomuto novému časopisu k jeho vzniku něco popřát, přeji mu mnoho aktivních čtenářů, kteří při psaní
příspěvků budou dobře vědět, že píšou text pro univerzitní – tedy svůj – časopis.
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